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£ Gordon Chapman, Interviewee

Oral Interview-Gordon Chapman

/., I want to start out - this is a tape reqfaﬁing made with Gordon
Chapman on March 26,1979 at his home in Busby MD, I agreed, and have
gone over the procedures with him to indicate that this will be the

first, hopefully;of a series of interviews relating to his career in

T e Tt a

the labor movement, and also to make it clear, and I 11 put this in
writing to him that this interview and the transcriptgderived from it
will be closed until he has reviewed them, in their final form, to
have an opportunity to edit or change or elaborate on them, and at
that time determines the terms of access to them, He may, as I indicated,
wish to close all or part of them for a specific period of time, or,
on the other hand, he may after reading them, decide that they would
be open to qualified researchers doing serious work on the history of
AFSCME or upon his own career., But until such time as he has seen the
final forijKXKXﬁXXﬁXXXX we will make sure that these remain closed
and no one has access to them. Gordon, is this approach satisfactory?
C_'6y Entirely satisfactory to me.
M Thank you. One of the things that I always find helpful in approaching
oral history is to - also as a historian ( you'll have to for give me if
I take this approach)-I'd like to start at the beginning. I'm wondering
whether vou could tell me something about (from a biographical point
of view) about your mxaxkx early days. You mentioned earlier that your
family had come from the state of Maine, migrated to Wisconsin. Could you
fill in k=x briefly about this move?
C_-G Yes. My grandfather =mst on my father's side left his home in Maine
at the age of 17, I understand. Franklin Coq%qijaine, He spent awhile in

Ohio and then moved on into Wis. and was omne of the earlier settlers there.



Toma(?) Wis. in Monroe County, where fwas ~born, and where my father
was born, :
M‘Did your %ggﬁgr have a family - brother or sisters in Wis, = that
also moved to Wis. or did he come alone?

Ce MY grandfaher was the only one that moved from Maine.
M. I see. And how many children did your grandfather have?

¢.'G. He had 3 son%s and 3 daughters. And they all lived imn t
of Toma - I think it was Adrian Township in MOnroe Cty«Wis.

M What were their names?

¢ ~g.I hope I can remember all these! - the boys were Fred Chapman, Dell,

and my dad Allie,who was the youngest of the boys -

¢ 6. My father's name? Allie. My grandfather was Jesse.

M There were 3 girls?

~
-4

! € ONe was Aunt Ida; I'll have to recollect the other two names because
they were both dead before I was born.
M And you were educated in Toma?
<6 Yes, H%as educated in the Toma schools. Toma High School.
M, Whatryear was that?
© @g. I graduated from Toma High School in 1921, No, I entered in '21 and
graduated in '25.

M What sort of work was your father in?

/Y

6. My father was a farmer until T was 11 years old, and he sold the farm
and moved to Toma and worked at various jobs. He moved because that was
the only chance we had - the children - getting to high school - was if
we got off the farm.

M So he changed jobs from farming into---

C."8. Various jobs that he had. o R L
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6. (cont) He ran a taxi line for some years
M .What did you specialize in when you were in Hikg high school?
€. I don't recall that T really specialized in high school, General courses.

M:What happened after you graduated from high school in 19257

‘6. I spent two years working in Milwaukee - one year driving a truck with

International Harvester Co,, and a year with the Plankington (?) Packing

got on to colle

Co., which was a branch of Swift & Co. be

M You went to college in 1927 — was that it? And where did you go to colliege.

g 1927, University of Wis. at their Madison campus. That was the only

MXMHAXEXKX university campus at that time.
M When you wngi into school did you know what you wanted to dofxRid as

a result of your two years experience---a special ambition?

C. 6. No, I just decided to train in business courses and I entered the

C.

School of Commerce., The packing company had offered me a pretty good job
at the end of my junior year because I worked there each summer, as well

as the year before. I was going to take it but my %%%%&K brother

convinced me that I'd better finish the university first, and when I
graduateifrom the university in 1931 those kind of jobs weren't available,
M. The Depression has already started and--—

€. It was in full force

M Did the Depression have any impact on you and your thinking and your
attitudes,/- towards work for example, workers,and the plight of workers?
G.Well my first impression as far as the plight of workers was concerned
came before that. It came when I was in high school in Toma. Toma had a
rather substantial railroad industry, and T remember particularly my next
door neigh%bor was a railroad worker — in fact my brother and T hé;ﬂ spent
some summers working in the railroad y&ardss And the railroad workers wEx®

came into a very diffult strike area, and the town was quite upset; and
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T heard many comments about how horrible the strikers were. T couldn't
quite picture my neighbor as they described, That was my first experience
with unions. I guess it turned me to lean towards unions and workers more.
M, Just out of curiosity; what was the outcome of the =mkim strike in Toma?
Was it resolved in favor of the union?

Cg T'm mot sure of that. I know that the railraod industry continued quite

strong there after that, so apparently they (the r,r.) were successful.

I know they didn't lose on it.

M Did the experience you had at the Univ of Wis have any long range influence
or impact on you that you can recall?

C.°¢ In the xhem School of Commerce I happened to have the good fortune of
being able to join the Bg%gi Sigma Phi Fraternity which was a professional
commerce fraternity, training to go into business of some kind or other -
we all were. We all anticipated that we would be great business men some day.
I guess I didn't turn out quite that way - I turned out on the other side,
which was my good fortune.

M Did you have any close associations from Eg%gxperience in scheel with

friendships and the like---

M You graduated from the Unive of Wis in 1931 —-- still at the height of
the Depression - what options did you have? What were you able to do at
that timé?

< ~g, The options were very few, T had worked part time in working my way
through school, working in different clothing stores. %ﬁid that for a
while, I had been trained in Accoqﬂging, but not as a CPA — I had some
training. I had an opportunity to work with a prlic‘%ccounting firm
for a few months during a rush period, and then found myself with nothing

to do. And that was ip '32. Well, I had some fraternity brothers who were
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in the same situation — one of them, from EXton I1l, and 1 got together

and decided to go into business. We were going to go into the advertising

business.and we rented a hand operated mimeograph machine and a typewriter

and got in the car and went to go and.look for a place to go into business
and we wound up in Whitekwater Wis. We had intended to go into a larger
city but we were running out of gas and funds, so we located inbusiness
there with $50. I spent =mkx amkwk about two years in that businessjcéigﬁy
xR e X s X NI SR Y Y X AR X AR RRRR KA AR REHX

xR RXNARKEIRKA AKX I X AR AR R KX REIREX

M Were you able, despite the Depression, to keep your haed abovew?gﬁ%ﬁis?
€. Yes. We each of us had only ourselves to take care of and managed to
live on a dollar a day apiece for a year; put the rest of the money in
the business. We got along quite well that way.

M. This brought you up then to 1934, What happened in 19347

€. A fraternity brother of mine who was working for the state called me

from Madison. He was in charge of distributing surplus commodities for
relief clients. He said he was in trouble becuase they were now going

to start sending him meat and he didn't know anything about handling meat

Vx‘?gw:—qﬁ..‘

and since T'worked in a packing house whmmk would I come up and help him
set up some mea_t projects, So I turned the business over to my partner,
{the advertising businessgjand moved to Mad ison Wis and worked for the
Wis Emergency Relief Administration; and went around the state setting up

projects for dkskxwk distributing surplus commodif@s to relief clients,

M This was a federally funded program?

> G-Yes,

M Did the state operate the money - was the money given to the state?

Were you a state or a federal employee?

7 %
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¢. I was a state employee. The commodities were al 1 shipped inkm through
Washington headquarters = T think Aubrey Williams was in charge then,

We would merely get notice that there was %trainload of food coming

and we had to get those cars sidé:tracked off into various cities and
unloaded, unpacked and repacked for the relief clients.

M It was a complicated task then.

@G. It was fun,

M But it was still difficult—-

- 6. As long as you didn't have any spoilage it was all right. The relief

clyﬁéts were the workers who did the packing and distribution, They
were employed at minimum amounts. When we started shipping this meat

we had to set up our BEmEXF projects where we had cold storage facilities.

But they weren't hard to find because there were enough abandoned businesses—

you could find abandoned packing plants and ice houses- so we didn't have
too much difficulty.,

M Did this experience bring you any closer to any feeling for the worker?

@ Tt sure did, When you saw the conditions under which they were living,

you wondered why there wasn't a revolution. Oﬁ:e of the interesting
features we had was when they started shipping us cotton by the

trainload, and told us to make mattresses. The Simmons Co in Kenosha,

the mattress manufacturer, objected very strongly to that, We made it
o) f t'.(:--'(v )

L

clear to them that the’peopleswere getting mattresses from us would
never buy from them because they never had mattresses before. We set

up mattress projects by finding someone who had worked in that kind of
a fixkmdfield, was unemployed, put him in as foreman and had them make
mattresses. ~We distributed mattresses all around the state to people
who had nothing but a straw tick(?) before that.

M What was the reaction of people who were receiving these serviced from

vou? Were kex they appreciative? Did they look upon it as a state project?
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Did they look upon it as something Franklin Roosevelt had done? How
was this perceived by the people receiving such aid?

C*G, Generally, I think it was received quite well. Tt was surprising,
sometimes, that they weren't more violent about it. I only had one
bad experience: on a Saturday morning, I received a call from khrxhaggx
LaCrosse Wis which was about 120 miles from Madison, saying that there
was 2 carloads of meat there without ice. What shoq@ﬁ they do? I said
"Have a half-dozen men there %% 2 hours and I'11l be there and we'll get
ice in those cars." And they said we can't get them bedﬁ}se it's
Saturday morning, and I said you'll get them or they won't get any
relief products., When I got there in about 2} hours, the men were there.
That was the only bad experﬂﬂ@%e I had. They were willing to work Saturday
morning., We iced the cars and got b?X?{\
M, Did you have any security with the state at that time or was this
merely a temporary posiﬁbn?

¢, I was not under the civil service, no. It was a temporary position,
M. Wisconsin, by this time, had pioneered in the civil seﬁﬁﬁce system,

. N

Cg. By ihis time, Wis had gone through the danger of losing it (Civil Service).

This was in '34 and '35.

M. How did this come under attack then? ...the depression, I take it,

¢ It had come under attack in a strange way, and that's how the union
happened to be formed, beq@ése of this——-AFSCME was formed because of this,
You will recall, historically, if not from memory, the election of Franklin
D. Roosevelt., With his election, there was a Democratic landslide in many

areas including the state of Wis, which had the custom of Republican governors.

(There was) a three party system: the Republican, Democratic and Progressive,
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With the election of Roosevelt, the Democrats won. A fellow by the name

of Schmederman (7). was elected governor. In those time, jobs weren't easy

to find, and Wis had a pretty good Civil Service system, I didn't happen

to be under because I didn't take the Civil Serivce Test; I was an emergency
employee. The Democrats looked at this situation of these state jobs wﬁ&h
may not pay much, but they were paying quite regularly. And they wanted to

ohs,

Rov
ROY

hose j Kabista(?) can give vou a better history

of that than I. The attempt was made to abolish, or at least change, the

¥iwx Civil Service system, At the time, Col. A.A. Geary(?), who had been

a state Senator, was Director of the Civil Service in Wis. He saw this

danger of losing a good merit system—the Civil Ser@ﬁ@e System—in the state,

because of the political pressures from the newly elected Democratic landslide
fﬁ' anilon

He went to Pal Smith, who was the AF of L Area Director for Wis., and talked

with him about it, and , as I understand it, the two of talked with Henry

Hohl(?) and Jack Hanley, khm President and Secretary-Treasurer, of the

Wis State Fed of Labor, They decided that they had better get an organization

going among the Wis state employees, to see if they could keep the civil

service system — stop this legislation from =kk%® abolishing the civil

'yve got to remind you - I'm sure Roy could give you a better

service, (I
description of this than I,) There was a young man working in the

personnel dept of the Civil Service by the name of EXHHHXX Arnold’§2nder,(?)
I understand that Col,Geary selected him to start this union; I think that
started back in '32, '33 - at least by '34, T hadn't been involved at that
time — (nmot until) after it started. (It) came into existence(as) the Wis
State Employees Association. I think that they received a federal charter
directly from the AF of L - I think they were chartered federally by the

AF of L at that time. During those few short years, Arnold §;nder did
quite a job in expanding the union, and they did protect the civil service -

g
g oy

o 4 2+ @amAne honrame mavs and mare interested - he was from Two River
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Wis.; his father, I understand, was quite a liberal ~(what was it they

were known as then?) Arnold got the idea of expanding this union

further, and getting it on a national basis to establish and protect

Civil Service throughout state and fesdwmxz¥ local government, There

developed from that the urging, on his part, to bring organized public
employees together, because there were a number of them established in

other parts of the country; a number of federal charters. T could name

off a few of those places - in Milwaukee, the street sanitation department
had a fedral local; in Minneapolis, there was one; St, Paul; some state
employees in Minnesota: some city employees in Duluth MN; city employees

in Toledo Ohio; the state hospital in Elgin Illinois; some city employees

in Chicago; smmexskakx a small group of state employees in the labor
department out in Virginia; city employees in Atlanta Georgia; codgay
employees in Fulton County at Atlanta GA; state employees in Denver Colorado;
these were all fikmxx federally chartered local unions, I understand, Sander
got the names and addresses of the officers of these ma¥mm places, and
started to contact them by correspondencé; regarding establishing a national
union, We later chartered all those different places that I've mentione
I could name off the local union numbers for most of them for you. Am 1
going too far on this?

M:No, this is fine,

- B« XKEX We did not have an international or a national charter, The

American Federation of Government Employees was in exisﬁﬁéce at the time,
and had been for some years, We (AFSCME, as it is now known) was included
under the AFGE%or a short period of time. So, from being federal locals,
these unions became lodges of the AFGE, I can recall the numbers - the
federal local numbers I think were five or six digits; the AFGE was a four

digit number. Up until 1936, October 1936, we were a part of the AFGE. Until



Chapman

10

we received a charter from the AF of L.
M. That union which became AFSCME actually urged to become a separate

international under the AF of L.

(@, Yes.(The union) which became AFSCME held %%k its first convention in

Ghicago in 1935. That was prior to my activity in it. T became involved
in it about July or August of 1936.

M. Had you known Arnold Zander before you became involved in it?

‘G, I had only known him from attending meetings that he had called of

State employees before we joined WSE,(N?}
M What was your first impressiomn, do you recall? {When) you first

heard Arnold speak or present his ideas?

"6, I agreed with his ideas because T could see what was happening and

whsk that the state employees needed organization as well as other workers,
and of course joined.

M Why did AFSCME affiliate itself with the AF of L rather than the CIO.

It has always seemed that they were a very progressive union, and
certainly some of the progressive unions of that time chose the option
with John 1. Lewis and that group. Is there any special reason

that you can recall?

‘€. T would say the special reason was that the CIQ, such as it was known

then, was just getting started in '35. THE WSEA(?) - the state employees
in Wis and these other unions were organized prior to that fmim time.

Arnold Zander's contact came thﬂﬁugh Col Geary and his acquaintance
9‘/’ _(),'_&,‘-w
with Paul Smith of the AF of L, and Henry Hohl and Jack Hanley/of the

state AF of L. There was no CIO in Wis mmkxkxkih at that time. So, it N
/ﬁ—&,.,é'-«é»'b ,,/7/ '}(L,-O"‘lm..{',/}-r\,ﬂ-/ﬂ\/t-’ -

would be only matural to turm to thé@stablished Wéy*@f“manuevering(%}f
|

-

— &l Sceabe., 4L, ~—
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M: We were discussing your first impressions of ARnold Zander: how you

Cz..,,,—:.,._.l". TRy Lt

first came to know k%sm him, hear about him., HEHXHXEX Would you give
me the background of how you became involved in AFSCME, and take on
an active role in a leadership capacity#s Secretary-=Treasurer?
éL--c—f4r'waiT:y 2

C; I sure can., It's a rather strange story. I was trained in Accounttin, <~

but ﬁwa
)

923

working in surplus commodities for the state and I got a call
from Leo Dugan who was one of the older fraternity brothers, and had
graduated some years before I had. I think he was working with the tax
&S

department fé& the state then, and he asked me if T would like to help him,
work with him in setting up the books for the union, and take care of the
books afterwards on a gpxk part time basis. He had been asked to do it,
but he didn't want to spend the part time on it, I thought "Well, sure,
that would be fine;” A little part time extra work with a little extra
income would come in handy, with a $150 salary, which wasn't too bad in

- &
those days, I think it was =wmm around June &£ July of 1936, or maybe
earlier than that, that year; that Leo and T sat down and set up the
bookkeeping sysdh§ for AFSCME;VIt was a rather simple bookkeeping system -
it was a small organization, We had the matter of identification of unions
because some of them had come in as federal locals wkx with a five dig?t
number, and then there was the fact we were part of under (?) the AFii(?)
and they had the four digit numbers- but it wasn't too much of a job. We
set up a bookkeeping system, I met Arnold again, more personally, at that
time, and discussed the situation with him, He offered me the job of keeping
the books on an hourly basis at night after I got through working with
the state, or whenever I had free time, if I was out traveling, and I

would just come in and do it when T had the opportunity to do it. So

I did that. Then came the convention--
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M: May T go back one minute? At this time, keeping the books involved
getting per capita amounts from the various locals affiliated with AFSCME?
C: Roy Kabista was Secretary-Treasurer at the time; My work was just
doing the bookkeeping on it. I didn't have to do the correspondence -
just keep the records up.
M: This would be the original jourmal.
C, The original journal entries, and keeping the records of all income,
all expenses, making up an operating statement, and a financial statement
each month,
M; Was this a difficult time financially for the union in this period
when you worked part t%&@?
C, The income was Very meager.
M, Was it at a point where you were constantly called upon to find out
if there was enough money to do anything?
C, Always, It was very limited funds, Arnold was the only one that
traveled; and his travel expenses were minimum, mostly by train and
hotel room”s $4 and 2 or 3 dollars a day for meals,
M; But you still were called in to find out if we have enough to

A
conduct this preogram, expand negotiations, and the like?
C., Yes, About the only program was Arnold's travel to the other unions
that he had been in contact with, in getting them to affiliate, And his
travels to Washin§§@£ D;C% and talking with President Green(?) about
getting a national charter,
M, At this time, were you paying dues to the AF of L7
C. Yes, XXKHXHEXXK but T forget just what the tax was t% the AF of i directly
but we were, And then we - when we switched into the AFT (?) we paid the

per capita tax to the AFTQ



Chapman
13

M. Please ~ continue then with the convention you were describing,
C, In August of 1936 = I didn't attend that convention = it was held
at the Book=Cadillac Hotel in Detroit: By that time we had included
in AFSCME a large groupogg the Welfare Departmeng in New York, Under

,,C_ e )(_'/M“;L/,_/

the leadership of a fellow by the nam%bf Abram Flax(?). We also had

=1

some memebership in Pennsyl, that gW&Sﬂ‘t acquainted with at all, just
i

who they were — I think they were state employees, probably mostly in

the welfare field, same as in New York, I didn't know much about the

operations of the union except the financial operations. When they
returned from that convention, (it had béen held under the auspices of
the AFGE, originally: the first part of it. I think). A fellow by the
name of Babcock was presiqﬁét of the AFGEat that time, from what I could
gather, Babcock was quite happy to see us on our own, and not a part of
the AFGE, T gather that we held our own convention, which included the
group from New York and Pennslv. Most of our membership was in the midwest;
Zander was president, elected in the '35 convention of about 35 members
in Chicago, and Kabista was the Secretary-Treasurer, When they came back
from the convention in Detroit Arnold was still President, but we had a
new Secretary-Treasurer by the name of David Kanes(?) out of Pennsyl,,
who®m I had never met. This is information they give you now as gathered

from word of mouth from people; I have no records to support it, but

C;’/()*“’/)C/}Lﬁ"— &

apparently Flaxer{2) had enough votes to cause great concern on the

part of Arnold Zander, who was being re-elected as President, The result
was that to keep peace in the family of this small union (now probably,

with the group from New York and Pennsyl. included, maybe 8000 members)

(I think that Zander had the majority bf votes, but it maybe was pretty

close in that convention) arrangements were made that he would continue
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as President, but Flaxer s man Dave Kanes would be the Secretary=

Treasurer, And Roy Kabista would take over the job mf that Arnold

originally had as the Fxecutive Officer of the Wis State Employees Assoc.

That's were it stood? Dave Kanes came to Madison (interrupt me anytime

you want) and took over the office of Sec—Treas,f(was}installed in

the office of Sec~Treas physically. We had offices in the First Natiomal

Bank Building on the corner of the square and Me

think it was the 7th floor. The President had an office and a secretary,
(‘.,.— :;‘!'"'\J! _4@:,',)}"

the Secretary had an office and a secretary. The gecretary68~@¥msl) sat

in a central office and there was a third office that qused at night

for bookkeeping and accounting work. |

M: Did you continue, then, after Mr. Kanescame in?

C. Oh yes. Iﬁontinued in that,

M. In the sa;e capacity?

C. Yes, and I reported directly to Mr., Kanes as well as to Mr. Zander.

H
M: Did you find him in terms of a work relationship?

C. He was easy enough to deal with. T had to interrupt his reading books

......

. L’,"xll-’\‘\-"\f\ -
to go in and give him reports. The only thing that T4recall of his doing

was some correspondence and reading in his office. I recall o
getting and contacting people. The highlight to me was when I went in

with a financial statement, a profit and loss statement, or what we call

por S

an. operating statement, and said "Mr. Kanes, we took a loss last month."

And he said, "Well, does that make any difference?'" I said "Well of course."
And he said, 'Well, it shouldn't make any difference - we're a non-profit
organization! Does it make any difference if we show a profit or a loss?"
I didn't have much dealing with Dave after that except to give him copies

of the statements.

M: Did his position as Sec-Treas during this year or two when he served--—-
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M, Less than a year --— was there any indication that he was an appointee

of or a candidate for Mr, Flaxner? Were there signs of factionalism within =
between that group and Arnold Zander?

C, T didn't discern it because I was only there on a part time basis, I
don't know what the relationship - if there was any - between Zander and
but T don't think there was much of a relationship
between the two of them at all,

M: Kanes had no influence to deter what %%ﬁ%%% wanted to do in his work?

He (Arnold) was still out organizing, and building up an organization,

and Kanes did not stand in his way in this respect.

C. Right, The next experience that I had that was a highlight in my

career was that we had built up enough membership and income to employee

one field representative, Arnold employed Frank Schneider from Toledo,

1 1

an old union man - a ®kmkm city employee — out of Local 7, I'11l take
that back — it wasn't my next highlight of experience, In October of '36

we received our charter from the AF oéL as an intermational union, That
meant going back over the records,as far as the local unions were concerned,
issuing the charters, numberinmg the local unions.zmst Wis State Employees
had the charter mnumber one, of mgmx course; Milwaukee was number 2; Fulton
County GA was number 3; Atlanta city was number 4 Denver, Colorado had
number 5 (these numbers were rather important to these people).

M, How did you make the decisions as to who got the numbers?

C. I didn't.

M. How'was the decisions made?

C. T assume that Arnold made the decisions.

M. Did it have anything to do with the seniority of the founding of the

local?
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¢. I don't think so. They had alected a board at the convention in
Detroit of eleven men (I guess it was all men) that included Abe

Flaxner, two others from New York, and Dave Kanes as Sec-Treas. It
included Arnold Zander as President; gmr George Turner from Richmond
Virginia as Vice—Presiqﬁgk, Frank Schneider, whom I've already mentioned,
from Toledo, Fred Stevens from Fulton County GA (I think he was a deputy
sheriff), Cliff Noxen(?) from Denver State Employees, Jim Clancy from
Minnesota, C.T. Olson from Chicagossnmwxmargxxixmighk —-1 think theare
were 13 on the Board including the two officers. The ecords will show
all the names — I might have missed Brad Chase from Elgin - he might have
been on the Board.

M: Did this mean any diffeqﬁgce in the structure of the Internatiomnal-
the way in which -

C. Yes. (It was) a matter of chartering. Do you charter each of these as
individual local unions? Yes, we did, generally. The Fulton Qty employees,
and the Atlanta city employees, the Toledo city employees, Milwaukee,
Minneapolis, St. Paul. St. Paul was number 8. Minneapolis was number 9.

Bz Duluth cam:? in later. It meant a seven to four Board, which became
important a few months later. Very important. The question came up of
chartering the EeW'YorkXixﬂakX %% local, and Arnold chartered it as one
local union. Flaxner wanted a number of charters within the department

of Public Welfare, or whateyver he had in New York, They represented about
4,000 members. This became a very critical situation in February of 1937.
T mentioned — in my own personal experience - and the employ@ﬁnt of Frank
Schneider, which I think is quite important. I got a call in my office
working for the state, along in December of '36, I think, from Frank Schneides

He was in Bekmxik Detroit. He says. 'Gordon, you've got to get on the train

and be over here in a day or two." I said, "I 'm working for the state.' He
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said "I don't give a damn," T said "Check with Arnold Zander," He said
"He's not there, he"s out traveling someplace. Get the money and get on
a train and get over here,™ I was ~ you know = a little bit concerned
about whether gshould do it or not! But T did; IwmnkxkexRrRkrxikx, I went
to Detroit, T éon‘t even recall if T got in touch with Zander to get
approval or not, I got over to Detroit and checked in at a hotel near
the courthouse., Pretty soon, Frank Schneider shows up. I hadn't met him.
He says, ''We've got a good ome going," I said,"What is it," He said

"I need your accounting help. The Hotel and Restaurant Employees have
organized a local out at Eloise Hospital.'(the Wayne County hospital

at Eloise -~ a huge hospital, I think some 8-9 hundred members,) He

said "I'm claiming them under jurisdiction, and I think I've got the

business agent talked into it., Tomorrow morning we're going over to

his office - you're going over the books with him on the membership that

D

At
he had taken in - how much initiationﬂénd dues they've paid - you're going

to agree with him on how it cost him to do that. We're claiming that
membership and any excess amount of collections over his expenses.” 1T
think the business agent's name was Lou Walters, Well, I didn't have é
very good night that night, but I did (it) - Frank and I went over there
and we worked it out. Before xkawx the day was over, I had a check for
11 or 12 hundred dollars fro%the Hotel and Restaurant Employees Union.
I was soon on my way back to hadison and deposited the check before they
stopped paymenit on it! We had no right to claim that moneyj/la,kﬁiLau
M: On what basis did you make the claim? Was it under EREXBXXKKEXAXKIRXEEX
®X like article 20 of the AFL—CIO.? /
et
C. There wasn't any article 20. It was just that Frank Schneider ‘has -
convinced him or influencéﬂhim that those were our members and that
he could just reimbuyrse for what it cost him to organize them. And we

( ~L ) v_)&,ﬁ.:—-b,m_,f?’ 3
took the Local and-became-local 25 - a big one.
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M, And you continued to hold that,
C, Yes, It was an interesting experience,
M, What was Arnol'igaﬁders résponée when ke you told him what had
happened?
C, He wasn't unhappy about it; It was a good booster, financiélly
and in members. That's how local 25 came into existence - it's been
a good local ever since, Thmxmmxx L was stiil a part time employee.
T think it was in January that Arnold suggested that I'd better come on
full time, and he offered me $50 a month more than ﬂwas getting, My
friends all told me I was crazy to leave a secure state job to go with
such a risk but I went, and was there for many years afterwards. The
next event was in February of '37. There was a meeting of the International
Execuﬁve Board in our headquarters office :ngrnold's office - which was a

siz %
very XHK§EEE£ %C T could hear a lot of rumbling and shout1n9#01ng on, and
it went on pretty much the day. Along about 3 o'clock in the afternoon
C,T. Olson from Chicago came out and said "Gordon, come on with me. We've
got to go out and have a drink somewhere." So, ¥ went with him, and we went
over to the Park Hotel, He said "Things are rough," I guess the argument
was whekhexz largely on whether Flaxner would get one local union or
whether he would get a whole series of them - a series of them gave him
a lot of votes in the convention, because voting then, under the constitution,
wasn't on the basis of one vote for every member - it was a graduated scale -
a large localé vote went down the larger it Was; Before that Board meeting
finished; or as it finished: Dave Kanes was no longer Sec-Treas because,
under Flaxner's terminology; they pulled out, Under Arnold's terminology,
we kicked them out, We had =hmmk between 10 an nd 11 thousand members, and

i

when they left, it left us with little over 6,000, That was in February '37.

And there was no -
w Sec—Treas around! So the Board says, ''Gordom, you're Sec-Tre:
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M: You were elected by the Board and served until the next convention-
C. In August of '37.

M: At this point, then, did you- what was the situation in terms of
financial- the financial situation of the union as a result of the loss of

the New York members? Did this put you in a tailspin or were you stable

C: It didn't really put us in a tailspin. We had one field representative
and the president, myself, and two secretaries. But we were able to do with

that,

U0 g
M: Whas the field representative — did his responsibilities include primarily
organizing or representing?
C: Organizing.

w1

M: So that person was out actively in new areas organizing “the locals,
At this point, did you work closer with Arnold Zander? Imevitably, you
would have had to, because of the nature of the job, Would you say at
this time you started to get to know him better and to see him in operation?

C: Yes, and respect him more.

rson was he? What motivated him? You've indicated he

£ a2 =~ a
L a person was il w

M: What sort o
was out on the road all the time - he had a drive, Would you describe it

as a sense of mission?

C: I would describe it that this union was built on a sense of mission, or
maybe two missions. One - to protect the merit system where it existed,

and second - to protect and improve the conditions of the employees in
state and local government service, That was the tone of our end - that
was the tone of it, And it was good., It even was reflected in the community

around Madison where we had our headquarters - "This is a good union, a

decent union." That was the kind of tone that Arnold gave to the union.
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M: Let me ask you ,mm a few other questions - this has come up about

Mr. Zander — how did he relate to the various types of workers? lle has

often been described as an intellectual, and yet many of the workers in

AAEA— P

this unionduneducated, did menial tasks in public service and the like-
in sanitation, in hospital work and the 1ike - how did he relate to them?
C. He held their respect, They had very high regard for him, I can't say

that he had really a close relationship, a human relationship. The

=t

eader," (they) really (had)

relationship was more one of "He's our great
a high regard for him - people in all walks in the public service field.
Public officials as well as workers in maybe say the lower grades of
employment. They all seemed to respect him. I did - great respect for him
M: What sort of relationship did you have working with him. ¥== Did he
have a sense of humor, or was he strict}y business?

e
C, It was pretty much business, but hefihad a sense of humor. He'd sit
down and play bridge, play ping pong, go to lunch together, He didn't
relax easily, but it was easy to work with him.
M: Am I correct that he was a Christian Scientist?
C: Yes.

«

M: Then that would preclude him drinkin

30

C: Yes,

M. Did that - this deep religious conviction, with such restrictions on
behavior - impede him at all? Do you think that that was in part what

gave him the sense of mission, because he represented a minority religious
group?

C: That may have given him a sense of mission, but Arnold's father, I

think, was known as a Milwaukee Socialist. And Arnold Was (a gocialist),

M: That's a very curious combinatiom, isn't it - between Christian Scientist

and Socialism?
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C: A Milwaukee Socialist is a special breed. A Wisconsin Socialist is
a special breed, in my estimation,

A5
M: That may have transcended his restraints of his religious views -

they're not oriented toward social problems at all, to any degree, in

the Christian Science Church. Did this also apply to the (change sides )

In terms of other members of the Board, what type of leadership did he
select, or at least, work well with?

C: % T can describe to you the persomalities on the original Executive

{2l

Board that might be of some insight into Arnold's tolerance, because he

was not a user of alcoholic beverages, I've mentioned Fred Stevens from
Fulton County GA. T think he was a deputy sheriff, I wouldn't say that

Fred was a civil rights activist, and I don't know what his habits were

in Atlanta. But when they were at a Board meeting, Fred would hit it
pretty hard. Hard enough, one time, that when Arnold drove him to Milwaukee
for something, they had to stop along the xmmk® road to relieve Fred. But
Arnold was patient with people, C.T, Olson, who invited me out for a drink,
was a pretty heavy drinker at Board meetings. Not that they were drunk
during the Board meeting, but they were heavy drinkers. Frank Schneider

did pretty well at it. Cliff Noxen was®rather stately fellow, a very
intelligent guy. George Turner, from Richmond VA, T think was a very

goo:H Baptist - wouldmXk take a drink before dinner, a social drink,

and would serve a drink in his home (I've been there in his home). Jim
Clancy, from Minneapolis, a very devout Irishman. EXEHXXEEHKXKEHEX Quite

a gentleman, There was really quite a mixture on the Board.

M: I didn't mean to overemphasize drinking, but often in dealing with

Christian Scientists - it's the same with Mormons - they are sometimes
y

quite critical of those who do drink, etc,, and I was trying to get an
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insight into the type O
¢: T recall Arnold commenting about other people that he associated
with,exghex leaders of other unions; sometimes he'd make a rather critical
comment about their drinking, I learned not to hesitate about it, or

hide it all all - if we had dinner together and I wanted a drink before
dinner I had a drink before dinner, and he was tolerant about 1

M: And you felt quite at ease.

C. Yes., Arnold and his wife Lola and Fern(?) and I traveled on several
occassions together, to AFL conventions, in his car. Lola took the

same views as Arnold did about drinking, but they didn't object if Fern

and T wanted a cocktail before dinmer. There wasn't any objection to it.

We had good times traveling together., We had fun making those trips together.
M: You became one of his closest associates, in subsequent years, is

that correct?

C: I think I was his closest associate,

M: As you came to know him, did you change toward him, in terms of gaining
respect, understanding what made him operate, what motivated him?

C: We had a few times in our experience where we differed, on the operation
of the union. Our biggest one came in 1950, Up until 1950 we had no
disagreements.

M; Let me go back to a couple other points in this early period. How

did your union associate with the other internatiomnal unions? Were you

an active participant in Madison and Wis in the AFT, in the state federation!
Was there a good interaction between the different ones, were there any *‘ha
jurisdictional disputes that had to be worked out?

C: Not as far as the state itgelf was concerned, but we were in a constant
turmoil on jurisdiction because in granting us the charter, there were
members of the Executive Council who did not want that to happen. Yes,

e etiid taemnd1 Dan Toltman(?) of the Teamsters wash -
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that we got the charter, The Hog(?) carriers - Joe
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Muerschi - who was not on the Executive Council, but he was completely
anti to our hav%ing a charter in the public service, Our charter was
granted on the basis that we could not include idﬁur membership those
under the jurisdiction of other international unions, And to get the
definition of the charters of other international unions was practically
an impossibility in some cases, because their charters were so broad
that you couldn't get a definition, We constantly had a running
Arnold did - with Bill McCuttridge(?) of the Building Service, Bill
Cooper, the Sec-Treas and I got along well together, Arnold and Bill
McCuttridge didn't because their's was a different position, We had

Joe

pretty good support from the Electrical Workers - Bkk% Canan was then
/){'/’-w- */Aw— ’(:4.,(_‘/4_ L 7 S J’h‘d(i l./r\«—&_i../(- 43{:«4. A Aten T

in ChlcagJ ~ he was quite an influence in the Rimagx Chlcago labor

movement, In Wis we had some problems within the state federation of labor,
from national unions there, but not from amy Henry Hohl(?) or Jack Hanley,
the officers, We had good support from them., And we participated actively
in it. I participated morelthan Arnold did in the Madison Federation of Labor.
And we had some problems there on jurisdiction. I recall one meeting
particularly that w rather bitter, Steve Clark, Harold Springer{(?) and
I came out pretty good in that meeting, but we had some rather bitter
battles on jurisdiction with the laborers(?), the building service...
M: What was the machinery to resolve these jurisdictional disputes. This
was before there was a so-called article 20 that was later passed, Did
you go to the offices of the AF O%L and plead your case? Did they have

ey rf
the power to resolve it in favor ofﬂtwo partlesb b s Chieem T giﬁdz?_;
C: Yes. President Bill Green, whom I respected very highly, would listen

patiently and said "I shall write a strong letter to President So-and-So,

and see if we can't get this resolved." T was in President Green's office
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in the old AF of L building on a problem with Joe Muerschi of the Laborers,
Presi@ﬁ@k Green said to me; ”Well: Gordon; have you talked with President
Muerschi?" "Yes, " T said, "I've talked with President Muerschi," "And
what did Pres Muerschi say?" '"He said; 'Keep your god-damn hands off the

"

people we want.' He (President Green) said, ""What was that?" I said,

"president Muerschi told me to keep my god-damn hands off the people that

0 B ,,f”ﬂj
he wanted.'" If you knew President Green, that was quite a feke. T thought
I might as well quote it. YT certainly will write a strong letter to
President Muerschi," which he did, It didn't do any good, but he wrote
the letter. That was the jurisdictional situation.
M: Did you have any relationships with any unions not affiliated with
the AF of L? Any of the CIO unions - did you get any help from them,
or work with them?

Gl

C: No, you see, after EB Flaxner left, or was kicked out, whichever side
you want to take the definition from, he went to the CIO and got chartered
as the United Public Workers of America from the CIO. And we had competition,
We had problems with our local unions, because if we couldn't give them
the gervices they thought they should have, with our limited resources,
they could use the kxke threat of going to the CIO. And same with those
that Flaxner organized - he had the same problem - they could threaten
to leave there and come with us,
M: After Flaxner went out and you came in, tg;@hls p%%ter 1937, was
there a smoother operation as a result of his absence?
C. Yes:

M. Would say this was reflected in the growth of AFSCME{

C. Yes, very much so. It operated very smoothly within the organization,
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M: What was Arnold's view on the situation in Furope in the late 1930‘55
particularly in Germany and the pact Q&ggeﬁgssia and Germany? Was he

an isolationist? Did he support Roosevelt? How did he stand on this one?
C: He supported Roosevelt. WHEXH¥H Arnold was a World Federalist, if

that gives you an answer to his views on Europe. I never discussed it

too much with him, but he certainly was a strong supporter of President

of the Amer icans for Democratic Action, and our Board influenced him
not to get lined up party=-wise.
A A T IO
M: Did you have in your union, like so many did,"as the UAW, 'the Steelworkers,
}/}AJ,‘—,.-\_J-‘»‘
And théfafmworkers, any strong factional alignments based upon political
parties such as the Communist party or the Proletariat Party, or any
Socialist party and the like?
C: We had trouble with Communists.
M: Did this result in a major split within the organization? Were
they ever a major force prior to the war?
C: No major split, no major problem after Tlaxner and his group left,

P s T £ ey
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That's were the real problem was., It was healthysjthat we got rid of that
problem earlier.

M: What impact did the war have on the leadership?

C: By that time, we had grown enough to convince Col Geary to leave the
Director of Personnel's office and come work for us as our Civil Service
Council., Col Geary was a former colonel in ke World War I. He went back
into the service as algolonel in World War II. We lost him during the
war, We lost some of our leadership in the service, of course, T wanted
to go in&fﬁhe Colonel discouraged me, but f%ade application to the Navy and
they wanted to take my secretary and not me, They offered to take my
secretary right away after T had written them a letter giving them my

qualifications, I didn't make it - I stayed with the union. And the
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Colonel's advice was good, I guess

M: At this time, in 19419(%gé had to name the majofz;;gigé that you

represented, or which was strongest in the union; what would they have

been?

C: Hospitals, city employees, street workers, county highway employees, =

mostly in gkt the labor force — hospitals and labor force. Not too

much in the clericals. We did in the state services get some clerical.

M: At this point, you didn't have any police.

C: No.

M; Was the issue of a no-strike pledge a concern?mk These weren't vitally

in the war interest, but did yo#take such a pledge, or did the union

take such a pledge?

C: T don't recall that it was an issue. We didn't use the strike,

M: What happened during the war years, as far as your membership was concerned?

C: It grew; we had one or two years that showed very small growth. We

continued to grow. We had one problem that Arnold invited unto himself:

that was a gap in having conventions. He convinced the Board that we should
Gnao

not, during the war, have conventions. At it went on too long a time, We

vention. there was trouble.

skipped too ven n,
M:xHzgxwx What was his rationale for not having conventions?

C: His rationale that he used was travel - expense and so forth; people
were encouraged not to hold unnecessary conventions,

M: Tn 1944 was a turning point in your career, to some degree. At least
your title changed within the union. If my research is correct, you
were appointed Executive Assistant to the President,

C: Was it ‘447 I've forgotten just what year it was.

M: That's the date I have,

C: The way you can tell is when Jack Colier was became Sec-TReas.
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M; What did that involve as far as your responsibilities to the union
were concerned° !ﬁ{a closer working relationship with Arnold?
(xﬂfwul?f»
C: Not oemdy Lloser, because T don”t think it could have been closer,
T was (already) somewhat his assistantj=s notias defined by the Constitution

as Sec~Treas - I didn"t do that, T worked as Arnold's assistant and Sec-Tres.

! . o
I worked as an organizer; Iworked as a negotiator; T wenft out an organized
l
' (local)
local unions, in thé aréa’particularly, I attended a lot of union meetings

that he (Arnold) couldn't attend. I think T was serving as his assistant
long before he officially did that. And he talked with me about it: he
needed an assistant? would T be interested, (It would be)HEXEXEXKEHX leaving
an elected office and taking an appointed office working under him, My
~ v Lt i o
answer wasf”At the present time, I'm second in Eommandﬂz;ﬁZ;Qxxxxx All
I want to do is stay second in command.” And he said, "YOu will be."
And T took the job as his assistant, The Board, under Arnoldts recommendation,

appointed H,C, Collier from El Paso Texas, who served as Sec-Treas, He

was a very fine gentleman, He was not an organizer, he was not outgoing.

He was very gquiet. We had (?) as an Accountant by then, so
we didn't need the Sec-Treas., but Heck(?) did a good job, That was
until 1948,

M: And then you were re—elected Sec-Treas at that time, Let me ask you

this: in the period from '44-'48, did your union have problems relating
to the returning of service men? Or finding them jobs, as it did it the auto

plants, for example, e

©

i
C: I don't think we had that problempkm?w would you characterize the post-war

O e PRUNTIUDSSERSE S
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Mo %3 period as far as your union was concerned. Was it one of rapid growth, sudden

change, or was it steady?
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C: It was mostly a steady growth, We had a couple years in there where the -
there is a schedule showing our membership each year; I*d have to look

that over to tell you which was the poor year, I don't think we experienced
a year without some growthj {and} only one or two years where it stayed
almost comnstant,

M: Originally, in the earlier parts of our discussion, you've mentioned

and vou also indicated that the

certain cities where you had locals y

«

t what point did you start increasing your
membership on the East coast? And, if you did, on the West coast?

C: We had substantial membership in Massachusetts.

M: From the beginning?

C: From quite early. We had a little local in Bostomn, the Bridgetenders(?),

5
A

probably 10 or 12 members, (it Tras) been in existence for many years.

T don't recall just how Mass, organized so rapidly except that it came

.
Con

as a result of the work of Bill Ward, who later became the Vice-President

of the International union; (It was) quite early he became a vice president.

M; What kind of work groups were in the state Q:f Mass?

C: State employees,

M: In what period did you come back inte New York city, in that area?

C: We came into New York City when we took‘over = brought in - four unions

in the sanitation department, under the four horsemen-~ John Deluery(?),

Ellis Shapiro - each had sections of the sanitation department, 1 cannoct
Al s ffrete

remember“the names of the other two that we called the Four Horsemen, There

were four unions in the department of sﬁéitation that gave us a good base

in New York City.

7] /b‘v-ffil_*j" ,.i:l};\_a‘_ 7
M: That's' ( the Four éorsemen)”were commonly referred to as?

C: Yes. That was during the LaGuardia regime, And then we did get

established in the Welfare Department.
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M: At what point did you start going into the state of Pennsyl, New Jersey
and those areas?

C; Not much in New Jersey but we did get a start in Pennsyl when Jim
McDevitt was president of the state federation of labor, We hired a
fellow by the name of Bob Lonerman(?) as the organizer and representative
in that state, That was probably in the early '40s,

M; WHEXEXXHHKE Was ATlanta the only southern state(sic) you represented? (And)

C: We had some over in Texas. Of course we had a Board member from Texas
for a while, (It was) around Houston = I think it was Tarrant(?) County
employees, We had a local there quite early,

M: You had one in Denver; (that) you referred to earlier, What about
California?

C: Yes, we got established among the state employees in California in a
small way; That was early in the '40s too, That's where you saw this
picture of Richardson(?) -~ he was from Napa State Hospital, Yes, we

had established there; and in San Diego, We had a good local out of

San Diego of city employees,

M: Would it be accu by the 1950's your base had swun
away from predominance in the midwest to a broader geographical coverage?

Cs Yes; We had a good local in San Diegoj; we had some county employees in

Los Angeles; I think we had San Bernadino County in California {The employees
in California were)mostly in the state service. Quite a few hospital
employees, We had a good local in Portland Oregon, Local 103, We had =
several good locals in the state of Washington: Seattle city employees,
Dallihan(?); Spokane, We got established in Montana among the state

employees, Pueblo city employees in Colorado and Colorado state employees.

WE had spread our base considerably during the 1940s,
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M: Minnesota was always a strong state.

C: Minnesota was strong; and we developed quite a bit in Michigan - Detroit,
Wayne County, and outstate in Michigan; and the Michigan state employees.
M: In the 19503; according to my notes; you were Sec-Treas from 1948 again
until 1961, Is that an accurate statement?

C: Yes;

M: Were there any developments - I think I should mention that in our
first interview I thought we’%stop anyltime you w_anted in the 50s -

we'lve been very general in this way, and I'm hoping with the access to
these records and some more intensive study, after getting a good rapport
with you, that T'd like to come back with some more specific questions

on special events in the 30s and 405; possibly specific strikes that you
may remember, where there is a gap in the record, I wanted to be

general and get a broad sweep of your career, if we could, and then

with the understanding that we can cover more specific detail in our

next interview,

C; Yes, such things as the '38 convention zmd in Atlanta - I think I

was at that conventon where we went on record not to oppose state and

. LR R — I ——
LOCalL govelnmehc Emp.LCyLees

edarally income tawed. The 1940 convention
in Duluth when we went on record to bring public employees (state and
local government) employees under social security, and the problems

4 PR . . Ay .
we had in the movement with that, Those were highlights. The 47 convention

Lt
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of the AF of L where,practlcally put in a collective bargaining resolution
at the AFL convention for state and local government employees and it
was butchered terribly. You wouldn't recognize it if you read the resolution

now in the proceedings.

M: Were there any changes in the voting regulations that you had in the union?
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C: There were some changes, but .the major change came when we changed
over to one vote per member,

M; What year was that, do you recall?

of No; I'd have to look that up. That was after Jerry Wurf(?) came in
as president,

M: That's later, then, in the 60s, In this period, up to 1950, and indeed

d

ould you say that ABmz#X Arnold Zander increased his
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in the next decade,

union? Wexgxkk As he stayed
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power or
in longer, were there any dissident forces that crept in, and on what
issues? How would you characterize them -~ were they issue oriented, or
were they personality oriented?

C: The first challenge at all to his leadership was on personality, and
that was, T think; 1946 in Chicago, The second was a real campaign to
unseat him in 1948 in Boston, and that was a debacle that I can describe
to you in more detail when you wﬁgﬁ it, The third was on an issue in
1950; and we split, That's the first time that Arnold and T had publicly
differed; He promoted our going to the CIO, and T was the rallying point

of staying with the AFL, And we stayed,

M: I want to get into this in more detail im our next meeting - this is
very important; We're running out, right now, on the end of the tape, s0
maybe this is a good time, I've had you almost two hours on tape, so this
is a good time,

C: I've enjoyed it,

M: Let me go off the record here, i-f—F—ean—£igure out how-to-do-thisi-







This is September 30, 1985 at Chesapeake Country Club Estates,
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Busby Maryland
M~Philip Mason, Interviewer
C~Interviewee

Oral Interview - Gordon Chapman

M: Were ihere some things in the first part in your career up to

946 that we overloocked?

C: Yes, one very important one-—in 1935. I had been in business
in and had met a lot of people. It was a college
town and there were a lot of pretty girle in that town. I met

Fern Everhardt. I knew her dad. Her dad was a dealer there and
T had done business with him for a long time. I me
eventually T convinced her to marry me.

M: How was her maiden name spelled?

C: E-V-E-R-H-A-R-D-T
M: Did she have any special interests at the time?
C: No, she had just graduated from college.
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Alsoc at the University of Wisconsin?

i+ Well., it's now the University of Wisconsin--at Whitewater.
She had a job--one of her friends had a job in the same town,
Mayville Wisconsin. Her dad suggested to me that it might be
well if T could wait a year. That was in '34 and I decided to do
so. I was working in Madison then and had a reasonably good job,
for those times. So we were married on June 28th, 1935.

M: So you just celebrated your 50th anniversary this year.

C: I celebrated my 50th anniversary this year.



M: Did your wife share with you the same interest in the union
and union activities?

C: No, she didn't, and 1 never tried to convince her too much.
Her remarks about the union and union activities is--the one
thing it does is it keeps your husband away. 1 guess you realize
that. I feel sorry for women who marxy union men. You have to
work hard because they're never home. That's not the only
business that that happens, but it sure happens in the uniecn
business.

M: I'w

noticed that at convention meetings when I've been there

[}
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and she has been there, she is quite at ease with the union
officers and leaders.

C: Yes, she'’s at ease.

M: While we're speaking of your family--you had a son, as omne
article indicated, and you told me recently you have a daughter.
How many children do you have?

C: We have two sons. Bruce, who is the oldest, is out now in
Phoenix Arizona and is moving Dallas. I have Terry——he's the

second one, and lives down near Savannah Georgia. Cheryl, the
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to a Temnessee boy. She went to school in

s

third one. is marrie
Tennessee, got her doctorate degree. She is teaching there, and
her husband is principal of one of the elementary schools. They
are pretty well established in Temnmnessee.

M: So there are three in all?

C: Yes.

M: What years were they born?

C: This may be a little difficult.



M: It is for me too. Were they born in the thirties?

C: I think Bruce was born in '39. Terry, in '42, and Sherry in
Y48,

M: There was a biographical sketch that I was reading which had
your picture as a young man, and it indicated that you had one
child. Were there any other things in retrospect before the year
1946 that I might have overlooked or didn't cover satisfactorily?
C: I think we covered them quite well. You asked about my
relations with Arnold Zander and I told you. He was held in very
high regard by me and by the people who worked with him, and by
the members. Some people asked if he was aloof. Yes, I guess he
was a little aloof. He was quite a student and a good speaker.
He influenced a lot of people and then sometimes he had the
problem of encountering somebody who wanted to differ with him,
which is a natural thing in this business. He had several of
those. They used to sit down and right him long letters. He
would show them to me and I said, "Just file the letter and call
them up snd tell them you'll pay their expenses to have them come
in and talk with you." But he wanted to answer their letters so
he would write 8 page letters to go back. It never did resolve
the problem. There were minor problems.

M: What happened during World War II to AFSCME? Was it
effected, as other unions were in the switch to war related
production?

C: No, we weren't effected that way. We were effected by losing
some leaders. We lost Colonel Garry, who was our Civil Service
Council. He was Colonel in the Army and he went back into

service during the war. A lot of the major problems we had was



the emphasis on not holding conventions. Armcld took that a
little bit too sericusly. We had had a convention every two
years. He got the Board to post-phone it several times, 80 we
went four to six years without a comvention. That caused a lot
of antagonism out in the field. They wanted their convention.

M: By post-phoning the convention, did you also keep the

[a )

incumbent in office, like Arneld Zander, so there was no election

during this time?

C: Yes

m

M: The war ended in '45, 46, what happened to AFSCME? How did
it adjust to peacetime economy?

C: We held our own and most of time. We grew some and we kept
growing. Some years it was Very small. About '43 and '44 the
gross was very small, but we did keep growing. We adjusted to it
alright. Then in the 40's the CIC started and they didn't effect
us at first, but they took on the public service too. They set

up a separate organization--government, civic employees

anizations under the CIC. That gave us competition but not

M: Was that Milton Murry'
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C: Yes, Milton Murry.

M: What areas of growth did AFSCME experience after the war.

Any particular geographic parts?

C: Mostly in the hinterland, in the smaller communities. Some
in the big cities, but not too much in New York. There was quite
a bit in Boston, some in Chicago——-not too heavily there. It was

mostly in the hinterland-—county highway, state highway



departments and their imstitutions where most of the growth was.
Not too much in the white collar field at that time, mostly the
labor force.

M: Did the issue of recruitment of minorities, especially
blacks, come up? Was this an area that AFSCME concentrated on?
C: We had black membership in Miami and Atlanta. Some of the
unions, like the AFT, wrote to their people and told them that

they had to clean it up. I didn't write a letter. I went into

those arcas and talked to the leaders. I said, "This is your
problem. It has to be done and you work out how to do it. T

don't want to come back here and find all White people sitting on
one side of the hall and Blacks on the other. I want a mixed
organization.” That's the way it was when they went to
meetings at that time. We held a convention in Atlanta in '38,
and I found out during the convention that the Black people could
come in but they had to come in through the back door. I got
letters from other communities from big cities inviting us to
hold our convention there. My answer was, 'We will consider it
when we get assurance from you that there is no decision on
Colored on membership attendance." I never received a reply
back. That took care of the White problem in the South at that
time. We just didn't go back South again. We went down for
their local union meetings and their State Council Conventions,
and they were mixed.

M: Did your position during this period change? Was in the late

40's when you became Executive Assistant to the President?

C: Yes, this was about ‘46.



M: Later you went back to become Secretary~Treasurer.

C: A fellow from Ll Paso Texas who was a wonderful guy and was a
member of our Board. He accepted the position of
Secretary-Treasurer. I told Arnold that I would make the change
except that I accustomed to be second man in position and I liked
to be considered as second man in position, although T wasn't a
member of‘the Board. Then we had internal troubles. We had
Director of Organization, by the name of Roderick McDonald and

did a lot travelling and we didn't
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have the rescurces that we should have. We should have raised

cur due 't. He'd go into meetings
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with people and say, "Well, 1'd hire a man and send him in here

t." Well, he couldn't do it. He

blo.

but Zander won'i let me do
didn't have the money to do it—-he didn't tell them that. Then he
got associated with another staff member from

Pennsylvania--Robert Lonigan. couldn't have

Pennsylvania help because he worked that area. He had
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hiladelphia help too, which was bad. He associated himsel

¥

i1l Ward, up in Massachusettes. He was going to take over the

n 1948. He got a young fellow from

BN

Presidency. That was
Chicago who was Treasurer of one of our locals there. We got
into a Convention in Boston and I had made arrangements with them
to have typewritters and all the equipment avajilable for us when
we got there. Well the equipment was there but not any of it
could run. I had to throw it all out and rent new equipment. I
had, right in the state where the convention was, great

opposition to deal with. Connor had not done travel. His pecple



didn't know it--he was a nice guy. They didn't know him and the
situation got awfully rough. So I finally sat down and said that
if we wanted to win this election I will have to go back and run
again myself and not leave it up to Connor to try to carry his
load. If we go back and work together I know we could do it.
Well, we did that and it was pretty close. Our people were
leaving on Thursday because most of the work had been done. I
went to Arnold and said, "They're not going to have half of our

pecple at the convention tomorrow. They can change the rules on
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this and t ocld convention if they want to."
He said, "They won't do that." I said, "You agree, when we get
into the convention tomorrow, we'll have somebody to make a
motion to close off the convention and refer all in-coming work
to the in-coming Board that controls the convention and send
everybody home. If you'll do that, I711 call all of our friends

around in the various hotels and tell them just to stick around

long enough for the opening session.'" We did that and we got by
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on that. We closed off the convention, referved all unfinished

work to the in-coming Board. We breathed easier and started

M: About this time after the war, Arnold Zander became
interested in international affairs. He probably was always
interested in it. Precisely what form did this interest take as
far as AFSCME was concerned?

C: The first form it took was that he wanted to become active in
Americans for Democratic Action. Being from Wisconsin, we didn't

ingeriil

have to register our party to vote. We had three parties



which we could vote-—-The Democratic Party, the Republican Party
and the Progressive Party. You didn't have to register to become
a member of any of those. We had Colonel Garry with us by then
and he was pretty sharp on these things. He said, "Gordon, we
better not let him join the ADA. That is a Democratic

' So we got

organization and we are not a political organization.'
together with members of the Board and talked with them
individually. They told Arnold not to tTun for the ADA. He could

be active but not a member. Then he got interested in The World

You probably know of that too. I didn't mind that,
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that was alright. They just talked about a world government.
That was a little out of my field. I wanted my work to be just
with the union. He got active with the The World
Federalist——that was alright.

M: This was where he supported the Third World unionization.
There were a lot charges that came up, either at this time or
later, perhaps used for political purposes, nevertheless they

were there==tha
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made a part of a program of
the CIO that launder money through the union to friendly
governments in South America?

C: I guess that there was a basis for those charges. I don't
think that he got duped through the CIO on that. I might have
been from there. He did get interested in the CIO--very much so.
He had wanted to be a member of the Executive Board of the AFL,
but just couldn't make it. People talked with about it and said,
“Just don't try to do it . You have to wait for President

Green to say, 'L want that man,! You can't do it any other way."



The CIO did contact us. I was invited with him to a meeting in
Harrisburg, where they talked with us about affiliating our union
with the CIO, rather than with the AFL. We'd bring the two
groups together. I looked over the CIO. It was strong in the
automobile industry. Our strength came from our relationship
with the State Federation of Labor and central labor unions,
scatrered throughour the country. They didn't have that. They
didn't have that kind of relationship for us out in the field--
just in the big cities. I explained to Arnold that we had to

have the support in Detroit and of Bob Olson in

Minnesota and Joe in Chicago. We needed that kind of
support. Those were AFL people. Then he had some further
meetings with them. I was not included. The issue came up at

our Board Meeting. It must have been 1950. We had

from Minnesota, Ed Stackhouse from Oregon and Glen

from Montana. All closely related with the AFL. We had a
wonderful guy from California--I can't remember his name. We had
quite a battle from the Board--a real good battle.

M: Did you or Arnold get to know Walter Reuther in this way. I
notice that he was invited later to some of your meetings?

C: Arnold knew him very well. I met him but that was all.

M: At what point did Mr. Zander get involved in the housing
projects? How did he do that? What was the motivation for that?
C: Well, let me finish the CIO question first. At the

convention at the Hotel in Milwaukee, Bill

and his group were violently AFL. Bill and Bob

Willard, the Secretary-Treasurer, got me up in their room on the



second night of the convention. They said, "We got to have a
showdown." I said, "Okay, what do you want me to do?" They
said, "We want you to go to Arnold..." I said, "It's midnight,
he's in bed." They said, "We want you to up and tell him that
either he declares himself for the AFL tomorrow morning and this
whole issue is dropped, or we'll make a fight of this on the

up and told him about it. I said,

=N

floor.” So I got Arnol
"That's the way it's going to be. We're going to fight it out on
the floor unless we get the issue closed off tomorrow.'' Well, we
won that one. We closed it off.

M: Was Arnold wavering at this time, nmot knowing which way to

C: He knew which way he wanted tc go but he didn't have too much
support. He had Jerry Wurf, Lec Cramer and the rest of the staff
was against him. He knew which way he wanted to go but he knew
he would not make it. It caused quite a bit of disruption. He

managed to kick off the Board. He was from

Deluih Minnesota. Then he regretted he did it so after he had

done it, he appointed as Vice-President Emeritus.

He would come to all of our Board meetings but did not have a
vote. So he got by that one. That was the first real battle
that Arnold and I had, was the CIO. That was a rough one.

M: You took the position that the union remain with the AFL.

C: Yes, no touching the CIO. I said to Arnold, "If we leave and
go the CIO, we are going to loose a lot of people, because
they're not going to go. They'll stay with the AFL somewhere

else." We had people that wanted to leave to go to the CIO--as



we have now and as they have; we had peopl
ways——them coming to us and us going to th

affiliations. Anybody can jump--you can't

anybody leaves. Well, that was the first

great disagreement. It was a good one bu

alright.

were able to persuade Arnold to ch

At least to accept the realiti

that astute in reading the opposition to h

a few minutes.

o P & L o . o .
Going back again to the housing proje

date that AFSCME got into these projects.

C: I think it was in the 50's.
M: How did that come about?
aging?

know how it originated but the

name of Martin Frank who was a promoter.
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houses and ru
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business of building the

T didn't like Martin Frank anyway. I just
was quite a promoter alright.
M: Was he from Washington?

C: Yes. I said, "If you want to go into

you go ahead, but it doesn't go through our books.

your own separate one.

He was

e——it went both

em.

complain at all if

time that we had any

t we lived through it
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Arnold wasn't
im as we'll get into in
s—~-T am not sure the

Was it in the 50's?

Was it an interest in the issues of
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re was fellow by the
going to handle
nning the operations.

didn't trust him. He

the housing business;

It has to be

Our books will be dues and initiation



fees and so forth.” It was just an entirely different operation.
T could see getting our financial records in cne awful mess.

M: So the housing projects' books were kept separately?

C: I guess so. I didn't keep them.

M: Was AFSCME liable in the event that the housing projects

defaulted?
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C: Not AFSCME. They couldn't do it with ju
doing it. We asked net to be 1iable for it. I was never asked

o be liable for it. I was called up to Arnold's office one

33

night--sbout 10:00 one night with Martin Frank on some proposal
that didn't smell good to me. I think it had to do with

Mayor or something. I said, "Give me a little time
to think about it and I'11 come back in." I went down to my
office and called our attorney. Herb Thatcher was our attorney
then. I told him what it was. He said, "Pon't touch it." That
took care of that. I don't even remember what the proposal was.
M: Do you think this was a question of judgement on Arnold
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art? That he wouls

get intc some gf these arrangements

that proved very embarrassing to him and vltimately led to his
defeat?

C: Yes, I think it was the things he wanted to do. He wanted to
accomplish great things. Our difference was that I felt that if
we were going to accomplish anything, we had to do it straight
union-wise. Not in other activities. We had too much to do as
it was. I decided just to devote myself to the unlion work and no

other activities.



M: What was the origin of the Special Arrangements. Did that
just develop out of the necessity to give assistance to local
regions?

C: Just to give help.

M: Did it expand into bigger and bigger things?

C: It expanded too much. I was a part of that problem by
participating in it. I saw people cut on the street who was
taking advantage of it. Special Arrangements was that they would
turn over thelr income and we would run their opera

M: As Secreta -, did you have tc handle the
receiverships or the financial arrangements for a local, for
example when they had problems? This tendency, though, to
centralize the power in the Office of the President ...

C: That's where it was. Centralize the power in the

. Both of us had power.

M: In the end of our earlier interview, you mentioned that there
was opposition in '46 in Chicago against Arnold. There was a
beginning of opposition in "48 in Boston. You also told me that
in 1950 that you yourself had a split or a major difference with
Avnold. Was it over the CIOY

C: The CIO. That's where it was. It was the only split we had.

he 1950's there was growing opposition to Arnold. A

=
t~
o]

t

great deal of attention was given to this-—-the so-called term
Young Turks, etc. From your vantage point of Secretary-Treasurer
and knowing these people, what was the origins of this growing

opposition?



C: Well, as far as Roderick McDonald was concerned and as far as

]

sobert Lonigan was concerned. it was a perscnal desire for power

Fr

in the union.

M: There were some issues involved or Special Arrangements
involved. Was this just a vehicle to use [microphone
distorted voices]
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C: Maybe it was a vehicle when we got
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pecial Arrangements. 1 ran into trouble with

Wl

to get rid of

Jerry because we had it with New York and he was on the

b3

o]

"

b said to him and his beard,; "We will end
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International S S
Special Arrangements. You keep your own money and run it." He

didn't like that because that meant he was off the International

Staff. Well, it was all to his advantage because then he was

fds

free. I got rid of Special Arrangements because I saw abuses by
staff members. Especially after Leo Cramer got active as

Arnold's assistant.

M: I've never met Leo Cramer. What qualities did he have that

made him close to Armold, or that Arnold accepted him? Was he

energetic or ambitious?
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¢. T was partially at fault for hiring
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him because I met with him in Boston. Colonel Garry was
partially... he was energetic and a nice looking fellow. He had
s nice looking wife. He worked hard. But then I began to see
that there was a selfish motive behind Leo Cramer. He helped

Arnold in hiring certain people from around certain areas

finances into them. I had a call before the Convention

from one of them. Charlie in Michigan. He wanted



$400. I said, "For what?" He said, "For expenses." 1 said,

"No." He called me back later that night about 12:00 at home.

We were in bed. He started laying into me and Fern said, "Tell
him off." I guess she knew him better than I did. Well I just
told him off. When the Board Meeting came up he appeared with a
bunch of his friends with a tape recording of that conversation.
And I told him off. I sat and listened to it. I said, "I agree
with it. It is exactly what I told him and I'm stiil telling him
off, right now." Well, we got by that, but there was a lot of
friction going on. I got awful tired of Leo Cramer.

M: Was he just an assistant to Arnold?

C: He was in the same situation that I was. He was an assistant
to Avnold and Arnold was very prone to let his duties follow onto
somebody else to do it. Let's take the [ and run it.]--which
I did--1 did that.

M: At the same time Jerry Wurf was also on the Internaticnal
Staff working for Arnold?

¢: I'm not sure that he was then. We may have changed the
Special Arrangements by that time.

M: TFrom I've read, he seems to be; up until the break, very
close to Arnocld.

C: He was. But his broke with him in Boston. He almost went
burserk I guess as some people told me.

M: I've known Jerry Wurf from the time I was associated with

AFSCME. I always noticed his very volatile behavior, temper and

moodiness. Was that always characteristic of him?



C: Always, always. I had to put up with it too. T said, "No
Jerry, I've been through enough battles." He said, "I'm a great
___ fighter." I said, "I happen to have dome a little of that
myself. I've been through a battle with Arnold and I don't want
to go through another battle with another President. You are in
and I helped you in and you're President. 1'd like to be out.,"

1958 Convention in Long Beach with the battles that

=
=
-

b
"t
o 3
D
p—

took place there, was there an indication to you that things were
changing? Not necessarily the tide was turning, but that ...

C: Yes there were things that were changing. We had gone
through the merger with the GCOC. He had taken Milt Moran as
Ixecutive Vice-President which didn't mean anything. He gave him
s title. Milt didn't have anything to say about running it.

Part of it was Milt's own fault. He had agreed on the merger
that would be a part of our union. In "58 he decided
against it. He was going to get rid of it. And he geot rid of

it.
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C: Yes.

M: There were other, T notice in re-reading the Convention
Minutes, that this issue of paid international reps voting and
participating with ...

C: They did. For a long time in our organization paid
representatives could represent their own local union, and at one

time four others. Then that was reduced down where they could

only represent one union, but our staff members were very active.



M: Several people that I have interviewed who lived through this
pericd, said they weré always amazed at Arnold zander's mnaivete
in dealing with scme of the so-called underworld elements. Was

3 /
it really naivete?
C: I dealt with some of them, and T know a few of them out of
Chicago and one in New Jersey because they were active in it. I

knew that they were somewhere in part

of the underworld.
M: There were other unions, too, i.e., in Chicago. I know at

least one that was a service employee who had close connections

C: I had one in a hotel in New Jersey. He came up to my room.
He was a big huskey guy. The issue got too clear and T said,
"Friend, there's the door and there's the window. Which way do
you want to go out?" He looked my over——he could have whipped
me, I'm sure. But he wasn't sure. I felt that he wasn't sure
and he turned around and left and that's the last I saw of him.
M: What impact do you think that Arnold Zander's trip to Africa
had in '58. T read about that and it must have right after the
Convention., Did he just take off and leave for a few weeks?

C: No, he was on a regular assigmment out there. Maybe it was
through the ICFTU or maybe through the PSI, but it was om a union
assignment.

M: While he was gone, he in effect turned over the reigns to you
to run the union?

C: Yes.

M: How long was he gome?
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C: I think maybe a month. It was a glorious trip for him. It
was the kind of thing he liked to do.

M: What about fthe mext two conventions. The '60 Convention and
ihe '62 Convention. Was it getting pretty volatile within the
union with the camps splitting or sides being taken?

C: It was in '62 particularly. Jerry ran and lost in '62.
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There has heen a lot writtem about ...
C: Yes, the sides were split alright. It was in t62 at the

convention in Milwankee. T had left the union and was with the
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partment. Jerry came to me said, "Will you run against
Arnold?"™ T said, "No." He said, "Why not?" I said, "Not until
Arnold turns against me, I won't run." The old staff members,
McCormick, Ed Daly and Don Burns said to me; "Gordon, you're
going to have to run." I made one mistake. I should have gone
to George and said, "George Meaney, I just got to do it." I
thought that I'd to out to the conventions. By that time I'd

been hit and I was on crutches. I went out to the convention at

o
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the Schroeder Hotel and I couldn t get & ¥woom. Arnold left

§

orders not to let me have a room then. I said, "Well, I guess
the split has come, hasn't it." S=F=F_McCormick was from
Milwaukee originally and he knew some people and got me a room.
Not much of ome but it was a room. Then I had to decide whether
T would run or mot. Of course, my old friends, board members and
staff members, all said, "You have to. He's going to rum George
[Leland?] against you." And I had told Jerry that I wasn't going
to run, and he took Tom Morgan. Well, Morgan was a nice guy but

he just didn't have votes. Then the Cclonel came to me and said,



Gordon, you got to do it." This union was his as much as anyone
else's, he had started it really. He said, "You have to do it.”
T said, "I'm in a pretty good position mnow.” He said, "You owe
too damn many people." I said, "Okay, I'll run."

They wouldn't let me on the convention floor. I had to sit
up in the balcony. Arnold made it clear with the members to give

him somebody that he could work with. I said, "Arnold, there
the break, I'm running.” Well, we had a run off in the electiomn.
Three of us ran and the run off was between George [Schleman?]
and me. I won out alright so I went back to work.

M: Did you run on a particular slate in 1627

C: No, I ran just on my own.

M: So it wasn't —-Zander or pro... Was [Coor]? established
by then?

C: [Coor] was established. I didn't run on the Coor slate. Tom
Morgan ran on the Coor slate.

M: To go back a bit during a very important period of your time
with the State Department, how did you happen to enter the State
Department service?

C: Invocation from George Meaney.

M: What kind of assignment did you have there?

C: I was the Special Assistant to the Secretary of State on
International Labor Affairs. The office is still there, I guess.
M: What did your assignments include?

C: Working with the labor advisors in the State Department for
each district, like Africa, Europe and Latin America. Meeting

with them and working with them on labor situations in those



areas. I held a lot of big meetings with all the labor advisors
out in Rome during that time. The difficulty in getting the job
done was if you started doing a job, you were treading on the
toes of supervisors of the Assistant Secretary of State on those
areas. 1 didn't run into any real disagreement with them. Men
met with me. They were the employees under those regions.

e a bureaucratic situation?

o
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M: Did you fin
C: Of course it was bureaucratic. There was difficulty in
getting a job done.

M: During this time did you have any associations with President
C: Yes, I attended meetings when the President would call the
State Department together for meetings.

M: Who was the Secretary of State then?

C: Dean Rusk,.

M: Had AFSCME moved to Washington at this time?

C: Yes.

M: Did you keep close contact with your friends in AFSCME during
the time that you served in the Federal Government?

C: Not too much. I stopped in a few times to see them. Jerry
came to see me. I said, "Jerry, can't this be worked out with
you and Zander?" He said, "Yes, maybe it can be worked out.”™ I
caid, "Will you meet with Arnold?" He said, "Yes.," He was
reasonable about that. He said, "Yes, I'1l meet with him and go
over the whole thing with him." He said, "Can you get a meeting
with Zander?" T said, "I'1l try." So I called Arnold and told

him I wanted to see him. He said, "Come on over." I got over im



his office and there was Leo Cramer and Henry Wilson sitting
there. He had to have his adviscrs there. I told him that Jerry
was willing to meet with him to see if they could work out &
gsolution to it so it wouldn't go into a convention.

M: Is this before the ‘64 Convention?

C: Yes, the '64 Convention.

M: By this time you back as Secretary-Treasurer.

C: No. T was still at the State Department.

M: I thought you were re—elected in '62.

C: In "6l. That is when he refused to meet with Jerry. I was
still in the State Department. He said to Henry, "What do you
think?" Henry said, "I think it's alright.” He said to Cramer,
"What do you think?" He said, "I'11l let you know tomorrow.” I
said, "I guess that takes care of this meeting, doesn't it?" I
knew what the answer would be. Cramer would say don't do it.
They never met, prior to the '62...they could have resolved it

then.

ad advice that Arnold Zander was getting or

o

M: Was it just
didn't he realize how serious the opposition was?

C: Cramer wanted to be president.

M: What made you decide to leave the State Department? Was it
pressure by your colleagues that wanted you tc leave and re-enter
AFSCME?

C: Yes.

M: So in '62 you did go back as Secretary-Treasurer.

C: Yes, that was it. In Milwaukee. I was

Secretary-Treasurer up until the '64 Convention.



M: T have my dates wrong, Gordonm. I thought that you were
elected in one office before the '64 Convention.

C: In '62 I was elected.

M: Then you served two years with Arnold. What were those two
years like, from '62 to '647?

C: We were quite distant. I had offices on the 6th floor, he

T

had offices on the 7th floor. We went on the way we had before
except that Cramer was running Arnoldfs office now. I just
pretty much ignored him. I attended some meetings that Cramer
was at out in the field, and I guess he had tried to cenvince
Arnold to not allow me to travel any more. I knew that I was
going to travel and I took Cramer on in these meetings. I
finally told him one day, T said, "Bill, I'm going to beat you.
I'11 whip you at the '64 Convention. You're all finished." Ve
loaded a big truck and had some of our men drive it out to Denver
for the Convention. When the boys came back they said that there
was a lot of stuff on that truck that you don't know about. So I
went down and looked it over and it was Cramer's political
equipment and Arnold's political equipment—-all kinds of dit. I
went up to Arnold’s office and he was sitting there, and I said,
"Arnold, that equipment is being taken off the truck. If you
want it in Denver, you'll have to ship it some other way. We're
not shipping pelitical material to Denver.” He just shook his
head. I said, "It's coming off the truck right now." So they
shipped out there by Western Union.

M: Did you have any strong feelings prior to the Convention that

Arnold Zander would be defeated?



C: It was going to be awfully close.

M: What was your association with the dissidents at this time--
people like Al Billick or Beb Baum or Bob Hastings?

C: I had a good association with them except they were mad that
I wouldn't run on the ticket. I wasn't running on any

ticket, I was just running. So they told .

M: What about in ‘641
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C: That was '64. They were quite angry with me and Vic

v

was angry with me because I wouldn't run on the

ticket. I said, "I have to go back in and try to get

this thing straightened out." Financially it was in bad shape.

I said, “"You go ahead and run your ticket and I'1l run." So it
wasn't really a close association but it wasn't really distant. I
don't think I could have helped them at all by running on the

[Coor?] ticket. I think I would have lost a lot of them—-my

friends.

M: You were able to attract voters from both camps.

C: T kept my old friends.

M: Some people have talked about the Young Turks leading a grass

as

T

roots insurgency. That’s a common term today--New Left. Bu
I look at the people opposed to Zander I see these of powerful
interest representing big urban areas. They're not grass roots.
C: It was in Cincinnatl and in New York and Milwaukee.

M: From your vantage point, how was Jerry Wurf able to become
the candidate for them? Here was a man that had certaiunly

supported Zander and was known to...




C: He tried it in '62 and lost. That's when he became the
leadership...he was very outspcken @~ —-a very able
guy.

M: In looking at the background I would have thought that
someone like Joe Ames would have been a more acceptable
candidate. But Jce simply said that he was too lazy.

iaughter] I'm trying to go back in history to figure out why.

Unless it was just that District 37 had the money and the power

C: Yes, .Joe was one of the activists--the Young Turks. T didn't
call him that and just called him...having strong leadership in
these areas.

the ballot in the '64
Convention? Did that fall under the Secretary-Treasurer's
jurisdiction on the fair ballot?

C: Arnold sent a young fellow out there to handle the

convention. I had already had . I said, "Now

~te

what's going on?" He said, "Well we've got tc have somebody in

charge too." I said, "Okay.'" He

, "I don't care, I've got it all arranged out there." But
he had a fellow sort of haunting me. He wasn't anything, he
didn't know how to do anything. That was part of Leo's idea too.
The battle came cn the Cenvention floor. We had the AAA. [The
American Arbitration Association] We had arranged with them to
count the ballots. Arnold agreed with that. Then word came down

that Arnold had won by about 15 or 20 votes, but they hadn't



completed it. 1 said that I would like a report from the AAA or
what do you call it?

M: The Fair Ballot Association? I don't have the title but
that's probably what it was called...

C: The American Arbitration Association. I said, "Let us get a

report from the American Arbitration Association.”" Arnold said,

"No, we got a report from the Chairman from the Committee." Then

<

T had to figure out a way to get him on the floor. I had

had to
figure some way to get this guy on the floor. T knew that Cramer
was taking was taking the floor for Arnold. It got awfully hot
and I finally said to Arnold, "I'm going to insist that the AAA
be given the privilege of making a statement.” So I got a
statement from them. And they hadn't quite completed or
determined which way it was going. Arnold _ --Terry won by 22
votes wasn't it?

M: Yes. Where there any voters' ballots challenged at the time?
C: I don't know. All I know is that I locked up the baliot
box--it was a box from Denver City. I had it locked up and
shipped, box and all.

M: Was it finally announced by the American Arbitration
Association what the result was?

C: Yes.

M: What was happening at the time that it was announced? Was it
during the Convention?

C: Yes, during the Convention.

M: Who had the floor?

C: We got the floor for them to make a statement.



M: Was Arnold speaking at the time or chairing .k B

C: He was chairing at the time. I just went up to him and said,
"We're going to get a statement.”

M: What was his reaction as you saw him when it was announced?
C: T guess I didn't watch him.

M: Was he gratious in his statements after that?

Yes.,

M: Then he became—-not Emeritus—-but did he have a retirement
plan, and a car? Did he take an active plan in the union after
that at all?

C: I think he did up until the sessions were over.

M: TFollowing the sessions, he no longer had any assignments as

M: What were some of the changes that you and Jerry Wurf and
others put through after '64. Was there a change in direction of
the union in any way?

C: Jerry did most of that. Yes, there was a change in
direction, but it was a decision that the union was badly under

financed, and that we hold a special convention .

It was held in Minnesota, just on one issue--raising the tax. We
did a good job. Then we started to have some finances within the
union to work with.

M: Were Special Arrangements discontinued?

C: Yes.
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M: So that was one of the changes. At this '64 Convention, were

there a lot of new Executive Board members elected which

o 5

represented more of the ...

C: One cof the o0ld ones, Steve Clark, re—elected.

You see our Board Meeting went through two years of a one vote

difference. Arnold had one more vote that I had. When we came

§F
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vote the same way. I said,
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to an issue and Arncld said, t

Let's
"The vote is the same.”

M: 1In the election, you received more votes than anyocne else.
C: In "64. Yes, Bill McAdoo was running against me and Bill
didn't intend to be Secretary-Treasurer. He would hold the
office but scmebody else would do the job,

M: Two years later you decided to step down in '66?

C: I sure did, in '66.

M: You became Secretary-Treasurer Emeritus at that stage? Did

you continue after '66 to take an interest in...

C: I continued for some months. Roy Kobista asked me to come

de

cut and work in Wisconsin and Jerry agreed to it, so I worked out

there. There wasn't anything that I could do in the office. He
had Bob Hastings and he had Joe Anderson, and all of his staff
around him. They were operating just about by themselves, not
with me around.

M: This was like going home.

C: Yes.

M: But you've continued, at least in attending conventions. I'm

not sure if you attended all of them. The ones that I have been

to, you were there.



C: Yes, I attend all conventions.

M: Had the turn of events in the last ten years surprise
you-—the internal turmcil that has taken place?

C: No. I knew it would happen with Joe. Joe was his best
friend. He got rid of Joe.

M: Al Billick?

C: Yes, he got rid of Al Billick and [Gotbaum?]. I knew before
was just a matter of time. I met with the doctor—--just
happened to have the same doctor up at West _ Clinic whe had
been Jerry's doctor when he was at George Washington. He said

that Jerry died from-—he gave some mame for it. I said, "That's

not what he died from." He said, "What do you mean?" I said,

1

"o killed himself and he was doing that for a long time.” Jerry
just killed himself. He couldn't control himself. He could
control other people, but he couldn't control himself. There was

no surprise at all when Jerry died.

M: I had a very difficult time with him myself.

I=h

you wanted to do something he didn't like,
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C: I bet you

you had a difficult time. M: Well what he did was he wanted to
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gee a

1 the Oral History Transcripts-—-to make sure that they were
correct. I said, "No, you cannot see them." He said, "What do
you mean I can't see them. I'm President of the Union. You're
telling ME, you-—an Archivist, teliing me!" He just chewed me
out. Bill Hamilton was there and I let him finish. He said, "
want them within a week." I said, "You're not going to get
them." T made an agreement with each person that I took an

interview from, that it was confidential and ONLY after they



approved of it,-—~then it would be omly be available to
researchers. Not for internal union purposes.' It was a year
later, before he allowed me back into the building. I couldn't
get in the front door nor beyond the receptionist.
C: You have an idea what the rest of us went through.
M: I do. I had access to the records too. 1 had access after
they were two years old, so I could see what was going on just by
reading them. I kept it in confidence, obviously, but-—-there
were few surprises at the time. I used to visit Joe Ames every
time I would go in there. One time I went In and there was just
two chairs and a coffee pot between them, plugged in, and every
bit of furniture had been taken out of Joe's office. Joe said,
"You know you're jecpardizing yourself by being seen with me". I
said, "I'm an Archivist! I'm doing my job, working for the
University, collecting and preserving the historic record." I
always maintain that position too--that I had to be apart from
what was going on, even though from a historical point of view I
had to document it., T ncticed, though Jerry Wurf was always
irvascible, a change in the last year that he was alive, that he
was just impossible to deal with.
C: Some of the older people told me that in his last year, he
was just impossible to deal with.
M: You retired in 1966. What did you do?
C: I worked through November out in Wisconsin. Then I worked on
the Humphrey Campaign. Jerry was supporting Muskie and I knew
for a long time when he was Mayor of Minneapolis. Arnold

knew him real well. I called him and said, "Arnold, I'm free."



He said, Did you get tied up with Jerry?" I said, "I'm on my own
" He gaid, ["I ceculd find some work for vou."7?]

Unfortunately, he didn't have the kind of staff to get that done.

I went out and worked in Wisconsin

from O0'Clair--President of the Wisconsin Council, supporting

Muskie. Humphrey. Well he said, "We've
got a big meeting up North, come on up. You can see your old
friends." T said, "I'm not going to make any speeches. I'1l be

glad to talk to you fellows and have a2 good time. Dut no

speeches.”" We did that. We couldn't win. T had
a beautiful meeting set up. in spite of
George Meaney. We got the labor for a big meeting for

Humphrey. Then some vote came up and he said, “I°11 send Mrs.

]

Humphrey in." He used to be Mayor of Madison and a good friend.
He called up and cancelled the whole meeting on us. We had it
going pretty well for awhile, but he did not have good
organization out there in the recorder's office. There didn't
seem tc be solid organization,

M: When did you move to this area?

'72. Fern

C:
girls in the office had some property down here and she brought
them down here and showed it to them. We came down and looked at
it and looked around at different properties. We wanted
something on the water, but this lady--a real estate friend of
ours—-said that there was some [property] over by the golf

course. Fern said, "We've been over there.'" She said, "Let's go

over and take a Jlook.? It turns out that she liked it and so we



bought it. We started then to get a builder and moved in in July
or August of 1972.

M: Did you build it yourself?

C: Yes. Fern designed it. She laid out all the plans on it.

M: You owned certain property that is down to the Golf
Course?

C: We own 300 feet from the road;, down. There is a stream down
there. The water runs over to the Lake, over there.

M: Were you apprehensive last week during the hurricame with all

these trees around you?

C: Well, our neighbors were. I told them, "Come over and sit in
our basement.” I wasn't. Fern said, "I'm going down and sleep
in the basement tonight." I was down there and had my clothes
down there. One thing we didn't notice was that there wasn't
enough closet space for these days. This is beyond the days when
my father had one suit and a pair of overalls. I didn't mind it.

1 was up two or three times a night watching the trees blowing.

But I wasn't concerned about it.

M: What I'11 do, Gordon, is have the whole threc interviews
re~typed. I'll have it on a word processor SO that it is easy to
make corrections and then we don't have to re-type the whole
thing. There may be parts of it that you want to expand upon.
There may be sections, maybe during a particular early period,
where you want to tell me a little more about Wisconsin, or there

may be things you want deleted. You have the option of taking



anything out of this thing, rephrasing if you want, or putting in

pew words in it, or just eliminating it.

C: One closing comment-—Arnold was a good leader—-a good honest
man. I say Arnold went astray rather easily on other things than
union work. He was a good leader to get a union started. We

didn't defeat Arnold Zander. We defeated Leo Cramer. That was
the problem, If it hadn't been Leo Cramer in there working with

him, I would have been working with him.

M: Did you continue to maintain an association with Arnold

C: Not after he moved out of here.
s He went back to Wiscomnsin?

C: Yes. He went bhack,

Was he bitter?

=

C: Not to me. I saw him at the State Convention in Green Ray

after that. He asked me a couple of silly questions about

jurdisgdiciion. It seemed awful silly to me, but he wasn't bitter.
M: Arnold's wife outlived him, did she not?

C: Yes. she outlived him. I'm mot sure whether she's still
alive or not. I don't think she is.

M: I tried contacting her several years agoc to see whether he
might have had some papers that she wanted preserved. I think
that Roy Kobista said that they were iu Wisconsin.

C: T think that they are at the University of Wisconsin.

M: What about Cramer. Did he go out immediately after 647



C: He sure did. Last contact I had with him was when the boys
icaded up the truck in Denver to hring the stuff back. They said
that there was one file cabinet here that Cramer claimed, and
they took it. I said, "How did he send it, American Express?" I
guess that it was American Express. So I called American Express
and told them that the cabinet should be delivered to 615 Oregon,
Massachusettes. They sald, "We were told to ship it

£0..." I said, "I don't care where you were told to ship it. If
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cabinet."

M: Was it shipped to the union office?

C: Yes, to the union office. Bob Hastings had a great time with
that. I never paid attention to it. It was just loaded with
political stuff.

M: Who took Cramer's place? Was that a position or was it just

an assistant?

evre has heen seaveral since. Hamilton, and Jim S

was there and then Howard.

C: Has Hamilton gone?
M: Yes, he's gone. He broke with Jerry over the election.

eoe 6 coo0o0 00 00w

C: I want to talk about the Collective Bargaining Union
Contracts and the right of public employees or contracts. I

think Jerry Wurf sort of gave the idea that he was the omne that



started it. He didn't start it. I'1l tell you where it
atarted——in a meeting in Lansiung Michigan--Michigan State
Fmployees Council 7. Tom Caldwell was with me at that meeting,
along with Bob who was Director of Council 7, and the
officers of the Executive Board. We got to discussing the rights
of public employees. Caldwell emphasized the necessity of
establishing collective bargaining for public employees. T
talked on it and Bob talked on it. Finally, I said,
"That will be our major issue in the next international
convention-—collective bargaining for public employees and union
contracts." We had some, but it wasn't a theme. It was in the
58th convention at Long Beach, CA that we started the campaign on
that. One thing that started it—--there was a little fellow who
was a employee of omne of the institutions drawing pictures. He
drew that picture of rights of public employees and collective
bargaining and that was the theme of it. It started in Michigan.
Tt didn't start in New York. He picked it up and used it. Good,
he used it welll But he picked it up from our Comvention and Tom
Caldwell's speech at that convention. It carried the idea of
collactive bargaining for public employees.

The other thing that was extremely important to Arnold and
me was the rights of recognizing public employees. Not for
collective bargaining, but recognizing unions of public
employees. We put a resolution at the AFL Convention in 1947--1
think it was in San Francisco-—-on the rights of public employees.
We had a . The fire-fighters had nothing to do with it.

They were . The AFT didn't know which way they wanted to



go, and the teachers didn't know which way they wanted to go.
Frank Martel, from the Central Body in Detroit, picked up the
ball on the convention floor. He salvaged to some extent. I
don‘t know whether you would recognize the resolution mow. You'd
have to look in the AFL . But Frank Martel carried the
ball for us on the rights of public employees, back in '47.

M: TFrancis ¥X. Martel?

C: Francis X. Martel. He's a great guy.

M: Were there any octher unions that vou, or AFSCME too, had a
close association with or a good relationship with?

C: Well, we had a good enough relationship with the AFTA and the
teachers. They wouldn't go out and do the organizing job.
M: Were you in competition with the service employees then
C: Yes. McKetridge and Arnold Zander did not get along
well together at all. We were in competition. In fact I took
one of their local unions from Madison away from them. They
asked to come with us and I said, "No, not as long as you're with
the Building Services.”" They came back a couple of months later
and said that they weren't with them anymore.

M: Zander's opposition would be more than just a competitor.
Instinctively he and McKetridge wouldn't have got along, would
they——personality wise?

C: No.

M: I gather that the UAW was close to you from the beginning
days?

C: Yes, Arnold's association with Walter—-they were close.



M: Roy Kobista was telling me, when I interviewed him, that in
AFSCHME Convention. theyv tock the UAW. and he. Roy.
made the changes in it so that it would fit AFSCME. They
continued an association. What were some cf the other people
that you had to deal with as Secretary-Treasurer? Was there,
during your reign, a Secretary-Treasurer's Conference with AFL?
GC: After the AFL and the CIO merged, them there was a2

Secretary~Treasurer's Conference.

i: I know there is one now.

C: That came about through the CIO

M: Was George Meaney Secretary-Treasurer?

C: No, George was President then. Bill Sch was——he
died.

M: Lane Kirkland, of course, ...

C: Lane was in the Social Security Office originally. He worked
in the Social Security Office.

M: He has gone up there quickly, didn't he.

pretty good job A better job ithan
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M: Donshue is a very impressive guy.
on the George Meaney Archives Project. Donahue is taking on too
much and he can't absorb everything. He into so many projects.

C: He far out of the Secretary-Treasurer's job and the work that

ot

he's doing. He's doing a lot of everything.
M: Did you every now Wesley Reedy?
C: Yes, real well.

M: Wesley mentioned you before.



C: What's happened to Wes?

ng in Washington and is very active in the D.C.

[

M: He's 1

LY

fmds

Friends of Ireland. He's gone to Ireland a couple of times with
a tour group, and there is a big golf tournament every summer. I
worked very closely with Wesley, and I every time I come into

town he's talked about you often.

C: Give him my regards.

M: I mentioned that I had to get down here to see you and he
said, "Remind him of the oclden days." He was with the RBakers'.
Wes was a great labor leader—- loyal and high principled.

C: What's happened to Pete McGavin?

M: I don't know. I lose track of some of these.

C: So Wes lives out in Washington and is retired.

1e was
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M: Well, he was well into his 70's wher
an assistant to Lane and stayed a year after Tom toock over. Then
we was' on Special Projects for them. He still attends their

conventions and the Bakers' invite him toc Florida. His wife is
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Wisconsin. Even though he had a heart operatic
Aiffienlt to keep up with him walking on the street. He just

whips along.

C: He was a good guy. I wonder what happened to Pete McGavin.

7

: 4
'11 check. T've wondered too. Did you every have any

=

dealings with Emil Mazy.

C: Yes,; I've had some.



M: T noticed the picture in the public employee journal you just
showed me. Ycu and he were together in a pilcture. Well it's a
different school of people in there now--in the labor movement.
M: ....This was in '477?

C: This was in the '48 Convention. We're talking about how

=i

Arnold was getting rid of Milt Murray. That was '48.
M: I'11 put that in proper sequence. You're going to have to
help me with the spelling of names. Actually those early

couple of volumes on the Wisconsin
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AFL-CIO and I try to get the spellings right. If I miss some and
you notice it, just correct it.

C: I knew the officers well, o% the Wisconsin Federation of
Labor when we started. Henry and John Hanley. Those were

great days. We had a lot of battles.



